
NN Group N.V.
De heer L. Friese

Postbus 93602

2595 AS DEN HAAG

Kenmerk: 201701110

Den Haag, 14juli 2017

Geachte heer Friese,

Ik heb uw brief in goede orde ontvangen. Naast uw brief ontvang ik als informateur ook van vele

anderen brieven en nota’s met suggesties. Daaruit spreekt betrokkenheid. Veel dank daarvoor.

Het is niet aan mij, als informateur, om inhoudelijk te reageren op uw brief. Wel kan ik u verzekeren

dat ik deze onder de aandacht zal brengen van partijen, opdat zij deze bij hun voorbereidingen in de

onderhandelingsfase kunnen betrekken.

Hoogachtend, /

/
Informateur G. ZIm

/
t!

Informoteur, Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG
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Aan de informateur
van de Tweede Kamer der Staten-Generaal
dhr. G. Zalm
Postbus 20018
2500 EA Den Haag
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ons kenmerk
2017017/CP/cb

onderwerp
Aanbieding WRR-verkenning
De val van de middenklasse?
Het stabiele en kwetsbare
midden

telefoonnummer
070 356 4698

e-mail
secretariaat@wrr.nl

datum
6juli 2017

Hierbij bieden wij u onze verkenning aan over de middenklasse: De val van de middenklasse?

Het stabiele en kwetsbare midden. De verkenning wordt vandaag gepresenteerd in Pakhuis de

Zwijger te Amsterdam.

Vooruitlopend op de agenda van de formatie hebben wij gemeend u dit ter kennisgeving aan te

bieden. Er is in Nederland geen sprake van een ‘val’ of ‘uitholling’ van de middenklasse. Er is

echter een kwetsbaar middensegment dat wél te maken heeft met sociale daling. De WRR

verkenning geeft inzicht in de veranderingen in het middensegment van de Nederlandse

samenleving sinds de jaren zeventig. Vier aspecten worden belicht: de ontwikkeling van

middeninkomens, van middelbare opleidingen, en van middenberoepen, en opvattingen over

politiek en maatschappij.

Indien nodig zijn wij bereid om onze analyse en aanbevelingen mondeling toe te lichten.

Hoogachtend,

//\\

/‘ mr. J.E.J. Prins
Vorzitter

Buitenhof Postbus 20004, z5oo LA Den Haag

telefoon (070) 3s6 46 oo, website: www.wrr.nl, e-mail: info@wrr.nl

Secretaris

Geachte heer Zalm,

F.W.A. Brom
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Prof. mr. i.E.J. Prins
Postbus 20004
2500 EA DEN HAAG

Kenmerk: 201701112

Den Haag, 14 juli 2017

Geachte heer Prins,

Ik heb uw brief in goede orde ontvangen. Naast uw brief ontvang k als informateur ook van vele

anderen brieven en nota’s met suggesties. Daaruit spreekt betrokkenheid. Veel dank daarvoor.

Het is niet aan mij, als informateur, om inhoudelijk te reageren op uw brief. Wel kan ik u verzekeren

dat ik deze onder de aandacht zal brengen van partijen, opdat zij deze bij hun voorbereidingen in de

onderhandelingsfase kunnen betrekken.

t/

Cwb% ,‘L/L1
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Informateur. Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG
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4TU. Federatie

Dr. G. Zalm
Kabinetsinformateur
pia Tweede Kamer der Staten-Generaal
Postbus 20018
2500 EA DEN HAAG

Onderwerp : Financieringsscenario’s bèta-technisch onderwijs

Kenmerk 4TU-UIT-285

Datum 30 juni 2017

Geachte heer Zalm,

Al geruime tijd vraagt de 4TU.Federatie, bestaande uit de technische

universiteiten van Delft, Eindhoven, Twente en Wageningen, aandacht voor de

knelpunten die gepaard gaan met de explosieve groei van het aantal studenten

bij in het bijzonder de bètatechnische opleidingen. Deze knelpunten waren

aanleiding voor de breed gesteunde motie Rog/Duisenberg1.Uit de recent

uitgevoerde analyse die wij naar aanleiding van deze motie, samen met het

ministerie van OCW en EZ, hebben uitgevoerd, blijkt dat deze knelpunten met

een krachtig besluit en extra financiering oplosbaar zijn. De brief die het kabinet

recent naar de Tweede Kamer heeft gestuurd, bevestigt deze analyse, maar

schuift de besluiten die op basis daarvan nodig zijn door naar een volgend

kabinet. De kabinetsformatie is bij uitstek het moment om hierover

toekomstgerichte afspraken te maken.

4 4.

TU Delft ,: Urgentie — tekort aan bètatechnisch personeel

...Y Er is sprake van grote urgentie in verband met de tekorten op de arbeidsmarkt

en de grote noodzaak om de Nederlandse economie blijvend te voorzien van

Tu’ technologische kennis, innovaties en personeel. Zonder technologische
Un’ty TrIog

vernieuwingen en voldoende ingenieurs zullen veel onderwerpen die op de

formatietafel liggen, zoals het klimaatprobleem, de energietransitie, onze

veiligheid, de kostenbeheersing in de zorg en het wereldwijde voedselvraagstuk,

UNIVERsTY OF TWENTE. niet snel genoeg worden opgelost en zullen economische kansen niet kunnen

worden gegrepen.

1 Kamerstuk 2016/2017, 34550 VIII, nr. 24

4TUFederatie ir. 13. G. Haagsma

secretaris©4tu.ni 06 18 08 68 56
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Nederland streeft binnen het techniekpact met reden naar vier op de tien

afgestudeerden in bèta en techniek. Uit het meest recente onderzoek van het

Researchcentrum voor onderwijs en arbeidsmarkt (ROA) blijkt dat de vraag naar

hoogopgeleid bètatechnisch personeel onverminderd doorzet.2 Hoewel de meest

recente techniekpactmonitor laat zien dat de doelstellingen van het techniekpact

op instroom bijna zijn gerealiseerd, is ook zichtbaar dat er nog stappen te zetten

zijn wat het aantal afgestudeerden betreft. Met name omdat dit ROA-rapport

voorspelt dat de Nederlandse universiteiten kunnen voorzien in slechts de helft

van de vraag naar het aantal afgestudeerden in technologie op de arbeidsmarkt

in 2020. Dat komt neer op een nijpend tekort van ongeveer twintigduizend

universitair opgeleide technici. Bovendien verandert de arbeidsmarkt zo snel, dat

ook bedrijven die als niet-technisch te boek staan, eerder afgestudeerde technici

aannemen, vanwege de snelle digitalisering en/of technologisering in talloze

bedrijfstakken. Als we de groeiambities van de high tech sector ook na 2020 in

aanmerking nemen, dan stijgt het tekort aan, nog verder. En dit terwijl vaststaat

dat technologie dé onderscheidende factor gaat worden in de internationale

concurrentie: wie niet digitaliseert en robotiseert, loopt achteraan.

Aanmeldingen stijgen, bekostiging daalt

Als technische universiteiten zien wij het als onze verantwoordelijkheid om te

blijven voldoen aan de vraag naar onderzoek en goed opgeleide ingenieurs,

zonder in te boeten op de kwaliteit van onze opleidingen en ons onderzoek. Wij

zijn trots op het feit dat de afgelopen tien jaar het aantal ingeschreven

studenten bij de technische universiteiten, net als bij de bètafaculteiten, met

meer dan 5O% is gegroeid en zal nog tenminste zeven jaar blijven groeien. De

bekostiging is echter met ruim 50/s gedaald.

De vier TU’s hebben veel efficiencymaatregelen genomen om een zo groot

mogelijk aantal studenten op te kunnen leiden. Voorbeelden hiervan zijn een

andere invulling van practica, slimmere benutting van onderwijsruimte en het

vergroten van groepen. We zien daarnaast een zeer ongewenste trend van een

toenemende student-staf ratio, waardoor de in de Strategische Agenda Hoger

TU Delft Onderwijs en Onderzoek geuite wens van kleinschalig en intensief onderwijs3niet

wordt gerealiseerd. De werkdruk van ons wetenschappelijk personeel is

daarnaast zorgwekkend. Dit blijkt ondermeer uit recent onderzoek onder het

personeel.

TU/e
Technisch wetenschappelijk onderwijs is niet onbeperkt opschaalbaar. Nieuwe

•

‘ capaciteitsbeperkingen (numeri fixi) dreigen vanaf 2018. Zo heeft de TU

Eindhoven afgelopen maand een brief naar de minister van OCW en stakeholders
UNiVERSITY OF TWENTE. .

gestuurd om zorg over de explosieve groei te uiten en aan te geven dat mogelijk

de capaciteitsgrenzen voor meerdere opleidingen in zicht komen. De in oktober

‘WENINEN
2 Researchcentrum voor onderwijs en arbeidsmarkt (ROA) (2015), De arbeidsmarkt naar opieiding en

beroep tot 2020.
‘ Ministerie van Onderwijs, cultuur en Wetenschap (OCW), De waarde(n) van het weten - Strategische

Agenda Hoger Onderwijs en Onderzoek 2015-2025
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2016 genoemde opleidingen waarvoor een numerus fixus wordt ingevoerd,

worden aangevuld met Electrical Engineering, Werktuigbouwkunde, Technische

Natuurkunde en Bouwkunde. Op basis van de huidige groeitrend betekent dat

ook voor deze opleidingen, die essentieel zijn voor het hightech ecosysteem van

Nederland, een numerus fixus onvermijdelijk lijkt.

Gezien de kwaliteitseisen die wij willen blijven stellen aan ons onderwijs wordt

het voor de vier technische universiteiten onverantwoord om bij gelijkblijvende

middelen nog meer studenten aan te nemen. Door het toenemende aantal

opleidingen waarvoor studentenstops wordt ingevoerd, wordt de problematiek

verplaatst naar andere opleidingen aan vaak dezelfde universiteit en blijft de

druk op de universiteit als geheel bestaan. Zonder nadere maatregelen vrezen

wij dat het aantal studentenstops nog verder zal toenemen.

Bijna 64% van de scholieren die zich op 15 januari van dit jaar hadden

aangemeld voor een numerus fixusstudie in de techniek zullen vrijwillig of

gedwongen moet kiezen voor een andere opleiding. In 2016 werden bijna 100

scholieren gedwongen om een andere opleiding te volgen dan de

techniekopleiding van hun voorkeur. Nog eens 350 scholieren pasten hun keuze

vrijwillig aan en trokken hun aanmelding voor een numerus fixusstudie in. Dit

jaar was het aantal aanmeldingen voor een numerus fixusopleiding in de

techniek, op het moment dat de inschrijving sloot, ongeveer 1000 hoger dan de

beschikbare capaciteit.

TU Delft ryrr

TIJ1e

UNIVERSITY OF TWENTE.

WGENlNQEN

Cruciaal voor de transitie

Ook opleidingen die cruciaal zijn voor de economie van Nederland en waar de

tekorten nu al scherp worden gevoeld, zoals Werktuigbouwkunde en Informatica,

zijn of worden thans onderwerp van capaciteitsfixi. Deze trend is desastreus voor

de ontwikkeling van bedrijfsleven en economie, zoals de afgelopen tijd

regelmatig door het bedrijfsleven naar voren is gebracht4.Evenzeer geldt dit

voor het aanpakken van de vele maatschappelijke uitdagingen die op de

formatietafel liggen zoals het klimaatprobleem, de energietransitie, circulaire

economie, mobiliteit, veiligheid, kostenbeheersing in de zorg en het wereldwijde

voedselvraagstuk. Al deze vragen zullen (vooral) met behulp van technologisch

onderzoek en de inzet van ingenieurs moeten worden beantwoord.

Wij vragen daarom aan het nieuwe kabinet om de groei van het aantal

instromende en afgestudeerde ingenieurs mogelijk te maken door een

toereikende en doelgerichte bekostiging van het technisch wetenschappelijk

onderwijs.

Oplosbaar

In de afgelopen maanden hebben wij, in voortdurende samenspraak met de

ministeries van OCW, EZ, Financiën en AZ, politici en diverse maatschappelijke

partners, een gedragen probleemanalyse met achtergronden, financiële

httQs:/fwww.fme.nh/nh/nieuws/4tu-en-fme-investeren-oQleidinclen-noodzakelilk
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doorrekeningen en oplossingsscenario’s uitgewerkt. Voor alle achtergrondcijfers

en de uitgebreide numerieke onderbouwing verwijzen wij u graag naar:

www.4tu .nl/nl/nieuws/studentengroei/.

Uit deze analyse blijkt dat een significante verhoging van de bekostiging voor

technisch wetenschappelijke opleidingen noodzakelijk is om de studentengroei

aan te kunnen. Door een verhoging van de bekostigingsfactor voor bèta- en

techniekstudenten van 1,5 tot 3,0 komen voldoende financiële middelen

beschikbaar om dit knelpunt op te lossen. Deze middelen worden ingezet om de

capaciteit te vergroten, extra docenten aan te trekken, de student-staf ratio te

verkleinen en de scheefgroei onderwijs versus onderzoek op onze instellingen te

verbeteren, om daarmee zowel kwantitatief als kwalitatief te kunnen voldoen aan

de vraag naar technisch onderzoek en onderwijs. Door het verhogen van de

bekostigingsfactor voor zowel de bèta- als de techniekstudenten komen er

tegelijkertijd middelen beschikbaar om de capaciteitsproblemen bij de

bètaopleidingen op te lossen.

Een toereikende financiering voor technische opleidingen in het wetenschappelijk

onderwijs is een randvoorwaarde voor het door ons nagestreefde

technologieakkoord, waarvoor het nieuwe kabinet samen met alle relevante

maatschappelijke partners de basis kan leggen voor de grote technologische

transities die eraan komen, met als doel Nederland op die terreinen een

prominente rol in de wereld te laten verwerven. Investeren in bètatechnisch

wetenschappelijk onderwijs is een no regrets investering die ons land in staat

stelt om ook op termijn onze welvaart, werkgelegenheid en samenleving op hoog

niveau te houden.

Wij vertrouwen erop dat u deze brief met de onderhandelaars wilt delen,

Tu/e

UNIVERSITY OF TWENTE.

Hoogachtend,

Mr. V. van der Chijs

Voorzitter 4TU.Federatie

TU Delft

EN) NEN



4TU Federatie
p/a Universiteit Twente

Mr. V. van der Chijs
Postbus 217
7500AE ENSCHEDE

Kenmerk: 201701114

Den Haag, 14 juli 2017

Geachte heer Van der Chijs,

Ik heb uw brief in goede orde ontvangen. Naast uw brief ontvang ik als informateur ook van vele

anderen brieven en nota’s met suggesties. Daaruit spreekt betrokkenheid. Veel dank daarvoor.

Het is niet aan mij, als informateur, om inhoudelijk te reageren op uw brief. Wel kan ik u verzekeren

dat ik deze onder de aandacht zal brengen van partijen, opdat zij deze bij hun voorbereidingen in de

onderhandelingsfase kunnen betrekken.

Hooachte/d/ /ç f
lnformateur 7. Zaj,rn\.,/

/ ,/

/nformateur, Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG
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Nederlandse Organisatie
voor Jacht en Crondbeheer

Secretariaat:
Postbus 72
7480 AB Haaksbergen
Tel. (053) 57 24 833
Rabobank Enschede nr.
11.09.06.489
Email: nojg@planet.nl

Aan formateur de heer G. Zalm

Postbus 20018

2500 EA Den Haag

Haaksbergen 4juli 2017

Onderwerp: Natuurbeheer in Nederland

Geachte heer Zalm,

Wij realiseren ons dat u een lastige opdracht hebt bij de kabinetsformatie. Er spelen tal van

ingewikkelde vraagstukken, waarvoor diverse politieke partijen weglopen. Toch zijn wij zo Vrij, en

zien wij ons genoodzaakt, om aandacht te vragen voor het natuurbeheer in Nederland. Er dreigen

namelijk rampzalige ontwikkelingen voor de natuur, en het beheer daarvan.

Regelgeving.

Kenmerken van de huidige regelgeving voor de natuur zijn: meer beleid, dus meer regels, meer

toezicht, maar meer onduidelijkheid, grotere maatschappelijke schade, minder slagvaardigheid,

minder biodiversiteit en helaas ook minder geld.

Landbouw en biodiversiteit

De directe en tevens onaanvaardbare gevolgen hiervan zijn, dat de agrarische sector forse

economische schade ondervindt ( door o.a. ganzen en wilde zwijnen). Er is een tendens

waarneembaar waarbij de schadevergoeding in verhouding tot de werkelijk geleden schade steeds

verder zoek raakt. Hier spelen allerlei kunstgrepen een rol, met gevolg een sterk vertekend beeld van

de werkelijkheid. Er is niet alleen economische schade, doch er ontstaat ook onherstelbare schade

aan de biodiversiteit. Dit geldt met name voor bepaalde diersoorten vanwege zware predatie. Met

name de weidevogel is hiervan een goed voorbeeld. Als predatoren ongebreideld hun gang kunnen

gaan zal de typische Nederlandse weidevogel uiteindelijk verdwijnen. Het door eenieder

nagestreefde, en veelgeprezen evenwicht in de natuur, wordt teniet gedaan door de bescherming

van predatoren, ondanks eindeloze geld- en tijdverslindende processen, waarin bewezen moet

worden dat die bewuste predator schade veroorzaakt aan kwetsbare soorten. Wie is er feitelijk

verantwoordelijk voor de in het wild levende dieren?



Wet natuurbescherming / Omgevingswet

In de komende regeringsperiode zal de Wet natuurbescherming geïntegreerd gaan worden in de

nieuwe Omgevingswet. Aan ‘de voorkant’ zal hopelijk integrale afstemming plaatsvinden over

nieuwe ontwikkelingen, middels integrale vergunningverlening. Maar dit is nog steeds niet het geval

voor wat betreft ‘handhaving en toezicht’. Het gevolg zal zijn, dat doordat vele toezichthoudende

ambtenaren ongecoördineerd te werk gaan en geen heldere instructies hebben willekeurig

handelen.

De jager die wildschade moet bestrijden is, vanwege de vele onzekerheden en beperkingen,

gehouden om zeer zorgvuldig en dus ook terughoudend op te treden, vooral vanwege het feit, dat

iedere vermeende overtreding als een misdrijf kan worden aangemerkt. Hij vreest namelijk voor de

willekeur van het toezicht. De jager heeft nauwelijks mogelijkheden om effectief schade te

voorkomen of te bestrijden, omdat hij in zijn functioneren ernstig wordt beperkt en belemmerd.

Kortom, hij is vleugellam gemaakt.

Met de Omgevingswet willen we het proces aan ‘de voorkant’ goed regelen, maar ‘de achterkant’

geeft vooral chaos en rechtsonzekerheid en rechtsongelijkheid voor de gebruikers van ons landelijk

gebied te zien. Wij verwijzen hierbij ook naar de ervaringen, recentelijk opgedaan met de génomen

maatregelen ten tijde van de vogelgriep.

Moderne gereguleerde processen aan ‘de voorkant’ en een politiestaat aan ‘de achterkant’, dat kan

toch niet de bedoeling zijn!

Wij verzoeken u dan ook met klem om bij de komende formatieonderhandelingen aandacht te

besteden aan de schadeproblematiek bij landbouw en natuur. Dus zowel economisch als op het

gebied van verstoring van het evenwicht in de natuur. De schadebestrijder / jager moet adequaat

kunnen functioneren waarbij b.v. tijdsbeperking (zonsopgang! zonsondergang) fataal kan zijn om

effectief te kunnen handelen. De slagvaardigheid mag nooit teniet worden gedaan door eindeloze

administratieve processen. Willekeur bij niet gestructureerd toezicht werkt verlammend voor de

schadebestrijder /jager, omdat hij zeer terughoudend moet handelen.

Wij zijn graag bereid om een en ander nader aan u toe te lichten.

Het Landelijk Bestuur van de NOJG,

De voorzitter, De seetaris,

J.H. rpenkate
G.J.



Nederlandse Organisatie voor

Jacht en Grondbeheer
De heer G.J. Oplaat
Postbus 72
7480 AB HAAKS BERGEN

Kenmerk: 201701116

Den Haag, 14juli 2017

Geachte heer Oplaat,

Ik heb uw brief in goede orde ontvangen. Naast uw brief ontvang ik als informateur ook van vele

anderen brieven en nota’s met suggesties. Daaruit spreekt betrokkenheid. Veel dank daarvoor.

Het is niet aan mij, als informateur, om inhoudelijk te reageren op uw brief. Wel kan ik u verzekeren

dat ik deze onder de aandacht zal brengen van partijen, opdat zij deze bij hun voorbereidingen in de

onderhandelingsfase kunnen betrekken.

Hoogachti

lnformatéur G.

/

)

Informateur, Postbus 20018, 2500 EA DEN HAAG


